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                Abstract
              

                  Objective:
                
The objective of this study was to compare three methods with which to determine the skeletal maturity of children.

                  Materials and Methods:
                
The methods were Greulich & Pyle’s atlas method based on hand-wrist radiographs (1959), and the cervical vertebrae methods based on lateral cephalograms of Lamparski (1972) and San Roman et al. (2002). We evaluated hand-wrist radiographs and the lateral cephalograms of 392 children (195 girls and 197 boys age 7–18). The morphology of the second (C2), third (C3) and fourth (C4) cervical vertebrae was assessed and the stage of skeletal maturity determined along with chronological age.

                  Results:
                
Our results revealed a significant correlation (p ≤ 0.05) between the skeletal maturity of the cervical vertebrae and the skeletal maturity of the hand. The correlation coefficients between the skeletal maturity of the cervical vertebrae and chronological age were obviously lower. The correlation coefficients were higher when using the method of San Roman et al. (2002) rather than Lamparski’s method (1972).

                  Conclusion:
                
Our results show that in assessing skeletal maturity, the lateral cephalogram can replace the hand-wrist radiograph, thus reducing the patient’s exposure to radiation.



                Zusammenfassung
              

                  Ziel:
                
Ziel dieser Studie war es, drei Methoden miteinander zu vergleichen, die die skelettale Reife bei Kindern bestimmen.

                  Material und Methodik:
                
Verglichen wurden die auf Handröntgenaufnahmen basierende Atlasmethode von Greulich & Pyle (1959) und die auf Fernröntgenseitenaufnahmen basierenden Halswirbelmethoden von Lamparski (1972) und San Roman et al. (2002). Die Handröntgenaufnahmen und Fernröntgenseitenaufnahmen von 392 Kindern (195 Mädchen und 197 Jungen im Alter von 7–18 Jahren) wurden ausgewertet. Die Morphologie des zweiten (C2), dritten (C3) und vierten (C4) Halswirbelkörpers wurde beurteilt und die Phase der skelettalen Reife sowie das chronologische Alter bestimmt.

                  Ergebnisse:
                
Die Studie zeigte, dass ein signifikanter Zusammenhang (p ≤ 0,05) zwischen der skelettalen Reife der Halswirbel und der skelettalen Reife der Hand besteht. Die Korrelationskoeffizienten zwischen der skelettalen Reife der Halswirbel und dem chronologischen Alter waren deutlich niedriger. Die Korrelationskoeffizienten bei Anwendung der Methode nach San Roman et al. (2002) waren höher als bei der Methode nach Lamparski (1972).

                  Schlussfolgerung:
                
Die Ergebnisse belegen, dass in der Bewertung der skelettalen Reife die Fernröntgenseitenaufnahme die Handröntgenaufnahme ersetzen kann, so dass zusätzliche Röntgenbelastungen vermieden werden könnten.
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